



# 文史

二〇一八年  
第三輯

中華書局

## 目 錄

- 說古文字裏舊釋“陶”之字 ..... 鄔可晶( 5 )
- 所謂“馬蹄金”的名稱與戰國秦漢間金幣形制的演變 ... 辛德勇( 21 )
- 曇始碑考證:史傳闕失與地方記憶 ..... 魏 斌( 61 )
- 避諱原理與政治背景:東晉鄭太妃“春”字諱考論 ..... 聶激萌( 87 )
- 十八班的實質及意義 ..... 柴 芃(107)
- 唐初抑佛政策之定型與鞏固  
——基於貞觀十一至十六年間幾個佛教事件的考察 ..... 李 猛(151)
- 國家圖書館藏《三朝北盟會編》明抄本考略  
——兼與許刻本相較 ..... 邱靖嘉(187)
- 宋刊元印本《增修互注禮部韻略》紙背公文俗字初探 ... 魏亦樂(205)
- 脫虎脫丞相史事探微  
——兼論元武宗朝尚書省之用人 ..... 陳新元(233)
- 霞浦鈔本詩偈《下生讚》再解讀  
——兼說《摩尼光佛》非唐宋摩尼經 ..... 林悟殊(251)

\*\*\*\*\*  
\* 讀 書 劄 記 \*  
\*\*\*\*\*

兩篇東魏《檄梁文》的作者與相互關係 ..... 何德章(279)

《文史》稿約(106)      《文史》撰寫格式(150)

# CONTENTS

- The so-identified Chinese character *tao*: Some new explanations ..... Wu Kejing( 5 )
- The so-called horse hoof gold and changes of gold coins during the Warring-States,the Qin and the Han Dynasties ..... Xin Deyong( 21 )
- The Inscription of Tanshi*: Forgotten history and local memory ..... Wei Bin( 61 )
- The political background and the principle of name taboo:  
A example of the East Jin ..... Nie Weimeng( 87 )
- The officers' *Eighteen Scales* of the Southern Dynasties:  
Its essence and meaning ..... Chai Peng(107)
- The policy to control Buddhism in the early Tang: Some cases studies ..... Li Meng(151)
- The Ming MSS of *Sanchao Beimeng Huibian* kept in the National Library of China ..... Qiu Jingjia(187)
- The characters written on the back of paper of a Song-Yuan printed rhythmic book ..... Wei Yile(205)
- The Prime Minister Toqto' a and the politics during the Yuan Emperor Wuzong ..... Chen Xinyuan(233)
- Further remarks on the Manichean text *Xiasheng Zan* from Xiapu ..... Lin Wushu(251)
- Two versions of *Xi Liang Wen*: Its author and their relations ..... He Dezhang(279)

文史 (季刊)  
WEN SHI

二〇一八年第三輯  
總第一二四輯

主管：中國出版傳媒股份有限公司

主辦：中華書局有限公司

編輯：《文史》編輯部

(北京市豐臺區太平橋西里38號 郵政編碼：100073)

電話：86-10-63263610

網址：<http://www.zhbc.com.cn>

電子信箱：[wenshi@zhbc.com.cn](mailto:wenshi@zhbc.com.cn)

出版：中華書局有限公司

印刷：北京市白帆印務有限公司

國內發行：河北省廊坊市郵政局報刊發行局

郵發代號：18-350

國外總發行：中國國際圖書貿易總公司

(北京399信箱)

國外發行代號：Q1694

國內統一刊號：CN11-1678/K

2018年8月1日出版

定價：38.00元

ISSN 0511-4713



9 770511 471187